
33BUTLLETÍ MUNICIPAL DE GRANOLLERS
JULIOL DE 2006

24.000 EXEMPLARS | EDICIÓ GRATUÏTA

12-13 ENTREVISTA
Joan Rovira 

restaurador 

4-5 REPORTATGE
Gairebé 7 milions d’euros 

transformaran el barri Congost 
en els propers quatre anys

6-9 ACTUALITAT
Llum verda per a l’inici del 

projecte del cobriment 
de la via del tren 

©
 P

ER
E 

C
O

R
N

EL
LA

S

Granollers Informa. Butlletí de l'Ajuntament de Granollers, #33, 7/2006, p. 1 / Col·lecció de premsa i butlletins / Arxiu Municipal de Granollers



GRANOLLERS INFORMA | BUTLLETÍ MUNICIPAL DE GRANOLLERS | JULIOL DE 2006 NÚM. 33  

2

Edició: 
Ajuntament de Granollers
Pl. de la Porxada, 6

Direcció:
Montse Garriga

Redacció:
Gabinet d’Imatge i Comunicació
Faino

Fotografia:
Pere Cornellas
Toni Torrillas

Assessorament lingüístic:
Servei Local de Català de Granollers  
CNL del Vallès Oriental

Disseny:
Faino

Maquetació:
Impremta Municipal 

Impressió:
Gráficas de Prensa Diaria. Grupo Zeta

Tiratge: 24.000 exemplars
Exemplar gratuït

DL: B-13.957-80

3
Editorial

4-5
Reportatge
Gairebé 7 milions d’euros 
transformaran el barri Congost 
en els propers quatre anys 

6-9
Actualitat

10
El Servei
L’Oficina d’Acollida a les persones 
nouvingudes amplia l’horari

11
Participació ciutadana
Consell de la Salut
El repte sanitari: una millor coordinació

12-13
Entrevista
Joan Rovira

14-15
Els grups municipals opinen

El proper número del butlletí municipal 
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Cursos per a joves que han acabat la secundària 
sense titulació
• Auxiliar de comerç, oficina i atenció al públic
• Auxiliar de climatització
Cursos gratuïts promoguts pel Departament d’Educació de la Generalitat de 
Catalunya i l’Ajuntament de Granollers, adreçats a persones d’entre 16 i 25 
anys. La finalitat d’aquesta formació, que dura tot un curs escolar, és acon-
seguir la inserció laboral d’aquests joves mitjançant un seguiment personal 
i professional. Per a més informació: Servei d’Educació de l’Ajuntament de 
Granollers, tel. 93 842 66 82; Servei de Promoció Econòmica, tel. 93 861 13 90 i 
GRA, tel. 93 870 21 64.

L’escola d’adults incrementa l’oferta educativa
• Cursos d’alfabetització i ensenyaments bàsics • Català i castellà per a 
estrangers • Anglès • Graduat d’ensenyament secundari • Informàtica bàsica 
(nou) • Proves d’accés a cicles formatius de grau mitjà
Informació: Centre Vallès (c. Veneçuela, 86). Tel. 93 849 98 88, de 15.30 a 20 h. 
Matriculació: de l’1 al 15 de setembre. Cursos gratuïts.

Sumari

“Ajudeu-nos a millorar la distribució”

Si sou ciutadà/ana de Granollers i per 

qualsevol motiu no rebeu aquest butlletí 

cada mes a casa vostra, o el rebeu en 

mal estat, feu-nos-ho saber trucant al 

92 842 66 15 o enviant un missatge de 

correu electrònic a:

premsa@ajuntament.granollers.org

ABS GRANOLLERS OEST – CANOVELLES 93 846 83 28
ABS GRANOLLERS CENTRE 93 860 05 22
ABS GRANOLLERS NORD – LES FRANQUESES 93 861 80 30
ABS GRANOLLERS SUD SANT MIQUEL 93 879 16 25
AMBULÀNCIES – URGÈNCIES 061
BOMBERS 085 / 93 849 00 16
ESTABANELL I PAHISA (AVARIES) 93 860 91 09
FECSA-ENDESA (AVARIES) 900 77 00 77
GAS NATURAL (AVARIES) 900 750 750
HOSPITAL 93 842 50 00

MOSSOS D’ESQUADRA 088 / 93 860 85 00
OFICINA D’ATENCIÓ AL CIUTADÀ (OAC) 010 / 93 842 66 10
POLICIA LOCAL 93 842 66 92 / 092
POLICIA NACIONAL 091 / 93 861 48 50
REPSOL – BUTANO (AVARIES) 901 12 12 12
SOREA (AVARIES) 93 879 49 46 
SOREA URGÈNCIES NOCTURNES 904 100 000
TANATORI 93 861 82 30
TAXIS 93 870 30 28
TELEFÒNICA (AVARIES) 1002

Telèfons d’interès
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Aquest mes de juny han arribat bo-
nes notícies per al futur proper de 
Granollers. Primer, en forma d’una 

important subvenció de 3,4 milions d’euros 
procedent de la Generalitat de Catalunya que 
s’invertirà en el barri Congost en els propers 
anys i després, amb la signatura de l’acord 
entre les administracions per dur a terme el 
cobriment de gairebé un quilòmetre de la via 
del tren de la línia de França. 
La inversió prevista en el barri Congost, 
que es completa amb altres 3,5 milions 
que finançarà l’Ajuntament de Granollers, 
va molt més enllà d’una millora estètica i 
urbanística. A l’execució de noves places, 
nous equipaments, a la millora de la mobi-
litat s’hi suma el valor afegit que comporten 
les actuacions relacionades amb el servei a 
les persones, que promouen la integració, el 
desenvolupament econòmic, i la relació i el 
coneixement entre els veïns. És, doncs, un 
projecte global que preveu 56 actuacions que 
s’iniciaran l’any vinent i que es complementa 
amb les propostes que també es portaran a 
terme a la Barriada Nova de Canovelles, amb 
qui el barri Congost comparteix una mateixa 
realitat. Seran quatre anys en què de manera 
gradual s’aniran succeint les actuacions que 
es traduiran en progrés per al barri i també 
per a tot Granollers. 
La signatura de l’acord entre el Ministe-
ri de Foment, la Generalitat de Catalunya, 

l’Ajuntament de Granollers i l’Administrador 
d’Infraestructures Ferroviàries (ADIF) per 
al cobriment de la via entre els ponts de la 
carretera de la Roca i de Cardedeu, suposa 
el tret de sortida del que, sens dubte, signi-
ficarà un abans i un després en la configura-
ció de la ciutat. Aquesta important operació 
urbanística escurçarà distàncies entre els 
barris que ara estan a banda i banda de la 
via, crearà nous espais de relació, habitat-

ges, el 30 % dels quals és de promoció públi-
ca, aparcaments; en definitiva, es desenvolu-
parà un sector de més de 59.000 m2 ordenat 
i de qualitat. 
La ciutadania de Granollers s’ha de felicitar 
per la consecució d’aquestes fortes inver-
sions que han estat fruit d’un treball llarg 
i intens del govern municipal. Granollers 
Informa anirà seguint l’execució d’aquests 
projectes engrescadors que, de forma evi-
dent, transformaran la ciutat. 

Bones notícies per a la ciutat

EDITORIAL

La remodelació integral del barri 
Congost i l’acord per cobrir part 

de la línia del tren, dos grans 
projectes que comencen a caminar
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Gairebé 7 milions d’euros transformaran el 
barri Congost en els propers quatre anys

REPORTATGE

Els veïns del barri del Congost de Granollers i els de la veïna Barriada Nova 
de Canovelles estan d’enhorabona. La Generalitat de Catalunya ha concedit a 
l’Ajuntament de Granollers una subvenció de 3,4 milions d’euros per fer millores 
al barri. Les actuacions, fins a una cinquantena, començaran el segon semestre 
d’enguany. El 2005 va ser l’Ajuntament de Canovelles qui va rebre la subvenció: 
van ser 1,5 milions d’euros –dels 3 pressupostats– per fer millores en aquest 
mateix àmbit territorial que comparteixen els dos municipis.

Granollers, i en concret el barri del Congost, s’ha beneficiat 
d’una de les 17 subvencions que la Generalitat ha atorgat aquest 
any mitjançant la Llei de barris. El 31 de maig es van concedir 
les ajudes, que representen prop d’un 50% de l’import global 
de l’actuació, pressupostada en 6,9 milions d’euros. El barri del 
Congost, desenvolupat a partir de la immigració dels anys 60 i 
70, té una població de 4.338 habitants i una superfície de 20,4 
hectàrees. 
El Govern català ha atorgat la subvenció per fer “actuacions de 
renovació i rehabilitació de la densa àrea urbana, destinades 
a trencar l’aïllament territorial, com la reforma integral de la 
plaça de la Llibertat” i per a fer “accions de rehabilitació dels 
edificis i programes socioeconòmics per fomentar la convivèn-
cia, el sentiment de pertinença, la inclusió social i el desenvolu-
pament econòmic”. 

Dues administracions, una única realitat

Canovelles va rebre la subvenció l’any 2005 i Granollers l’ha 
rebut enguany, amb molta il·lusió i ganes. “Estem molt contents 

perquè aquesta és una actuació especial que s’emmarca en 
el programa de barris i completa la visió de ciutat que hem 
defensat. La subvenció ens permet treballar amb l’Ajuntament 
de Canovelles perquè el límit administratiu és només això. 
Obre la perspectiva a fer un treball mancomuntat a l’àrea ur-
bana de Granollers, on també hi ha les Franqueses i la Roca. 
És una línia en què perseverarem”, assegura Josep Mayoral, 
alcalde de Granollers.
Els dos municipis han treballat conjuntament i el novem-
bre passat els alcaldes, Josep Mayoral (Granollers) i José 
Orive (Canovelles) van signar un conveni de col·laboració. 
Des d’aleshores funciona l’Oficina Mixta del Pla de barris, 
constituïda per regidors i tècnics de les dues poblacions, que 
impulsa actuacions urbanístiques, socials i econòmiques amb 
l’objectiu de transformar els dos barris. 
Albert Camps, regidor d’Obres i Projectes, Medi Ambient i 
Serveis Municipals de l’Ajuntament de Granollers, considera 
que “el treball conjunt amb l’Ajuntament de Canovelles dóna 
valor a aquest projecte i serà una eina per millorar la qualitat 
de vida de les persones que viuen al barri. Ens coordina-
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rem en l’execució dels programes urbanístics i treballarem 
conjuntament en el desenvolupament de les actuacions de 
caràcter social”.

Actuacions urbanístiques

Les actuacions previstes de renovació i de rehabilitació són 56 
i es faran durant quatre anys, des d’aquest segon semestre de 
2006 al primer semestre de 2010. El projecte de millora del 
barri del Congost ha comptat amb la participació ciutadana 
dels veïns en el procés i la gestió de les actuacions previstes.
Juan Manuel Segovia, regidor d’Hisenda, Protecció Ciutada-
na i Protecció Civil i de Relacions amb les Associacions de 
Veïns indica que “des de l’Ajuntament sempre hem dit que 
l’objectiu és millorar la qualitat de vida, les infraestructu-
res i generar il·lusió. L’hem de traslladar al carrer i veure’n 
els resultats”. En aquest sentit considera que la participació 
ciutadana és bàsica: “la nostra vocació és consensuar-ho amb 
els veïns perquè és més fàcil i ràpid que s’ho facin seu”. A la 
plaça de la Pau la reforma ja s’ha fet comptant amb l’opinió 
dels qui hi viuen a prop.
Les actuacions relacionades amb els equipaments són la refor-
ma del pavelló Congost i l’ampliació del local de l’associació 
de veïns. En l’àmbit urbanístic, s’inclou la renovació de 
voreres, urbanització de l’espai públic, reparació de façanes, 
programes d’instal·lació d’ascensors, d’incorporació de noves 
tecnologies als edificis i de supressió de barreres arquitectò-
niques.
Segons el regidor d’Obres i Projectes, “al barri, el Pla 
d’ordenació urbanística municipal té moltes peces per resol-
dre i el nou planejament les ha de desenvolupar. El POUM 
preveu la construcció de 600 habitatges nous, un 30% dels 
quals seran de protecció”.

Carrers més confortables

En l’espai públic, s’inclou la recent reforma de la plaça de 
la Pau així com la reforma de la plaça de la Llibertat, de la 
plaça a tocar de l’Església de Fàtima i la de davant de l’estació 
del Nord. En aquest equipament es preveu construir un nou 
aparcament. Els carrers de Sant Antoni, la carretera de Caldes 
i al carrer de la Sardana es transformaran en vials d’una única 
calçada.
A més de la millora de l’accessibilitat en tres àmbits del barri, 
la renovació de les voreres inclourà diversos carrers: Céllecs, 
Joanot Martorell, l’entorn del pavelló Congost, Pau Carbó, 
Maria Palau, carretera de Caldes, Puiggraciós, Gaudí i l’accés 
a l’estació del nord.
Segons Camps, “les primeres actuacions seran arranjaments de 
voreres i l’actuació en algun carrer. Immediatament que acor-
dem el calendari previst, començarem a elaborar els projectes 
que en un futur faran possible les actuacions programades”.
Pel que fa al medi ambient, es preveu utilitzar aigua del nivell 
freàtic per al reg de jardins, fer millores en l’enllumenat urbà 

Els ajuntaments 
de Granollers 

i Canovelles 
treballen en 

el projecte 
d’intervenció 
integral que 

rehabilitarà els 
barris Congost i 

Barriada Nova

i fomentar el reciclatge de residus. El programa d’actuacions 
també inclou la realització de tres exposicions: sobre el mercat 
de Canovelles, sobre el tren com a motor del barri i sobre la 
fàbrica de sabons de Can Camp.
D’altra banda, es faran programes per estimular l’activitat 
econòmica, com ara la promoció de petites fires i mostres, 
un programa de dinamització comercial i un altre per a la 
instal·lació al barri de noves activitats. Els joves i els infants 
tindran programes propis d’esports al carrer i altres iniciatives 
com l’Olla jove o el ja conegut projecte de disseny d’un espai a 
càrrec d’infants anomenat Fem un jardí. 

Millores socials

Les millores urbanístiques vénen acompanyades de nombro-
sos programes d’atenció social que repercutiran en el benestar 
dels veïns de totes dues poblacions. Inclou la creació d’un Punt 
d’Assessorament a la Dona per a la Igualtat d’Oportunitats, un 
Pla de convivència, mediació veïnal, Banc del Temps, Programa 
d’activitats intergeneracionals, Bon veïnatge, Els nostres barris 
en xarxa, Programa d’embelliment dels barris, Programa per 
impulsar el coneixement del català entre la població immigra-
da, ampliació del Servei d’Atenció Domiciliària, Observatori de 
l’exclusió social, Programa de dinamització sociocultural, Aules 
d’experiència i aprenentatge, Desenvolupament cultural comu-
nitari, Pla de salut comunitari i Aula de Consum.
Tot plegat té per objectiu, segons Segovia, revalorar el barri: 
“Hem aconseguit il·lusionar. Volem que la gent se senti orgullo-
sa de ser del barri Congost, que no en marxi i vulgui viure-hi. 
El volem tornar a potenciar i que sigui atractiu com ho va ser 
en el seu moment”.

Generalitat i Ajuntament de Granollers 
cofinancen al 50% el projecte del barri del 
Congost que permetrà dur a terme les més 
de cinquanta actuacions previstes

Inauguració de la plaça de la Pau, entre els carrers de Narcís Monturiol i de Maria Palau
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Poesia que cau del cel
El col·lectiu L’Embut, amb la col·laboració del Mu-
seu i de l’Ajuntament de Granollers, va preparar un 
bombardeig poètic a la ciutat, el passat 31 de maig 
de 2006. El mateix dia que 68 anys enrere l’aviació 
italiana havia bombardejat Granollers, amb un fatídic 
resultat de més de 224 víctimes.
70.000 poemes en forma de punt de llibre van caure 
del cel, durant uns minuts i des d’un helicòpter es van 
llançar poemes que van deixar el centre de la ciutat i 
la plaça de la Porxada coberta de literatura. Persones 
de totes les edats es van sumar a la convocatòria del 
col·lectiu l’Embut i van escriure uns 350 poemes, dels 
quals 40 es van imprimir en els punts de llibre que 
van protagonitzar el bombardeig poètic.
Granollers és la quarta ciutat del món on s’ha fet un 
bombardeig poètic, juntament amb Santiago de Xile, 
Dubrovnik i Gernika. Ciutats que han sofert bombar-
dejos greus al llarg de la història.

Dotze alumnes de batxillerat han treballat en la recerca de la història oral 
d’una de les fàbriques cotoneres més importants de la comarca, la fàbrica 
tèxtil Roca Umbert. Un projecte que, amb la voluntat d’implicar tant joves 
com gent gran, ha donat com a resultat 6 treballs de recerca de batxillerat 
vinculats a l’estudi d’aquesta antiga fàbrica. Tres els instituts que s’han aco-
llit a aquesta primera edició del projecte: l’IES Antoni Cumella, l’IES Celestí 
Bellera i l’Escola Cervetó. Aprofundir en el coneixement de la història a 
partir de fons orals, promoure la investigació entre joves estudiants, apropar 
l’alumnat i els antics treballadors a la història local, accedir a la microhis-
tòria recent a partir dels seus protagonistes i facilitar el treball intergenera-
cional són els objectius que s’han acomplert.
El projecte, impulsat per Roca Umbert Fàbrica de les Arts i els serveis 
d’Educació i de Joventut de l’ajuntament, ha comptat amb la col·laboració de 
diversos experts en història oral per oferir als alumnes formació específica 
en aquest àmbit i per treballar alguns conceptes històrics claus de la seva 
futura recerca. Ivan Pladevall, historiador local, els va oferir una sessió sobre 
Revolució Industrial. Enric Alegre, historiador, els va oferir una sessió de 
formació en tècniques d’investigació social, i David Bassa, periodista de TV3, 
els va oferir una sessió de formació en història oral amb l’estudi de diversos 
casos. 
La fase d’investigació portada a terme pels alumnes s’ha traduit en més 
d’una quinzena d’entrevistes a antics treballadors de Roca Umbert gravades 
en vídeo que, un cop transcrites i analitzades, els han servit de base per ela-
borar i redactar unes conclusions finals de la recerca. Aquests sis treballs es 
podran consultar properament a l’apartat de recuperació de la memòria que 
s’està preparant a la web www.rocaumbert.cat, on hi haurà totes les accions 
fins ara portades a terme amb aquest propòsit. Amb vista al curs vinent ja 
s’ha començat a treballar per iniciar una segona edició d’aquest projecte.

Treball intergeneracional per 
recuperar la memòria de la ciutat

Convocat el Premi Camí Ral 
de treballs de recerca de 
batxillerat

El Centre d’Estudis de l’Associació Cultural de Gra-
nollers convoca el segon premi Camí Ral de treballs 
de recerca de batxillerat sobre el Vallès Oriental. Els 
treballs han de tractar de temes relacionats amb la 
comarca del Vallès Oriental des de qualsevol àmbit 
temàtic (medi natural, història, economia, art i 
patrimoni) i s’han de presentar a la Secretaria de 
l’Associació Cultural de Granollers (Camí Romà, 
49, 2n pis, 08402 Granollers, tel. 93 861 55 98, a/
e: secretaria@acgranollers.com, www.acgranollers.
com) abans del 30 de març de 2007.
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El passat 15 de juny es va segellar un important acord 
entre administracions al Ministeri de Foment de Ma-
drid. Es tracta de la signatura del conveni que perme-
trà tirar endavant el projecte de cobriment de gairebé 
un quilòmetre de la via del tren entre els ponts dels 
carrers de Francesc Ribas (carretera de Cardedeu) i de 
Josep Umbert (carretera de la Roca). La signatura de la 
ministra de Foment, Magdalena Álvarez; la del conseller 
de Política Territorial i Obres Públiques de la Generalitat 
de Catalunya, Joaquim Nadal; la de l’alcalde de Grano-
llers, Josep Mayoral, i la del president d’Infraestructures 
Ferroviàries (ADIF), Antonio González, dóna inici el 
desenvolupament de la integració de la via ferroviària. 
Per començar a treballar en el cobriment de la via del 
tren s’ha creat una comissió entre les administracions 
implicades que vetllarà pel funcionament i pel compli-
ment de les actuacions previstes.
El Pla d’ordenació urbanística municipal ja està apro-
vat definitivament. En el moment en què entri en 
vigor, l’Ajuntament de Granollers redactarà i tramitarà, 
d’acord amb el Ministeri de Foment i ADIF, el pla de 
millora urbana i el projecte executiu d’urbanització. 
ADIF es farà càrrec del projecte bàsic i constructiu de 
cobriment de la via del tren. L’operació urbanística es 
desenvoluparà en els propers anys i comportarà una 
millora de la mobilitat i un sector urbanístic ordenat 
i de qualitat. Amb aquest cobriment de la via del tren, 
s’integraran els barris que ara es troben a banda i ban-
da, separats per la via.

Llum verda per a l’inici del projecte 
del cobriment de la via del tren

Més habitatges i espais lliures

L’àmbit d’actuació s’ha dividit en dos sectors: un, amb 
més de 30.000 m2, entre els carrers d’Agustí Vinyamata 
i de Francesc Ribas (Sector 110 A), i un altre, de més de 
29.000 m2, entre els carrers de Josep Umbert i d’Agustí 
Vinyamata més un terreny propietat del Ministeri de 
Foment/ADIF situat al costat de l’estació de França i amb 
façana al carrer d’Esteve Terrades (Sector 110 B). 

Sector 110 A

• Superfície: 30.322 m2

• Sòl públic, vials i espais lliures: 
18.200 m2

• Sòl privat: 12.122 m2

• Edificabilitat: 1,50 m2st/m2 sòl, que 
representen 45.483 m2 construïts

• Nombre màxim d’habitatges: 485, 
dels quals, 145 (30%) seran de pro-
tecció pública 

• Metres lineals de via del tren que 
es cobreixen: 570

• Hi haurà tres carrers que traves-
saran la via del tren, fins al passeig 
de la Muntanya (Minetes, Torras i 
Bages i Enginyer)

Josep Mayoral, Magdalena Álvarez 
i Joaquim Nadal en el moment de 
la signatura

Sector 110 B

• Superfície: 29.253 m2

• Sòl públic, vials i espais lliu-
res: 17.600 m2

• Sòl privat: 11.653 m2

• Edificabilitat: 1,10 m2st/m2 
sòl, que representen 32.180 
m2 construïts

• Nombre màxim d’habitatges: 
468, dels quals, 140 (30%) 
seran de protecció pública 

• Metres lineals de via del tren 
que es cobreixen: 350 m
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El Govern de la Generalitat ha aprovat declarar Bé 
Cultural d’Interès Nacional, en la categoria de monu-
ment històric i de delimitació d’un entorn de protecció 
la Porxada, a Granollers. Aquesta  notícia es rep amb 
satisfacció a l’Ajuntament de Granollers, que l’any 2003 
ho va sol·licitar a la Generalitat de Catalunya. Després 
de tres anys el Govern català ha reconegut la impor-
tància de l’edifici. La Porxada es considera monument 
l’edificació conformada per la plataforma del paviment 
de pedra, les 15 columnes de pedra i la teulada, així 
com el subsòl. 
El Pla d’ordenació urbanística municipal (POUM) ja 
integra la Porxada en el Pla especial de protecció del 
patrimoni arquitectònic i arqueològic de Granollers 
(PEPPAA). Així mateix, els edificis de l’entorn delimitat, 
amb façana a la plaça de la Porxada, estan inclosos 
en el Pla especial i gaudeixen de diferents nivells de 
protecció. A la ciutat, hi ha uns 170 béns immobles o 
elements d’aquests béns que de forma individual o 
conjunta tenen un grau de protecció.
A partir d’ara la Comissió de Patrimoni de l’Ajuntament 
elaborarà un Pla d’usos de la Porxada i el seu entorn. 
L’Ajuntament de Granollers vetllarà per protegir i 

difondre el monument. El Museu de Granollers, per 
la seva banda, està ultimant un estudi que realitza el 
SPAL (Servei de Patrimoni Arquitectònic Local de la 
Diputació de Barcelona) sobre “l’evolució de la trama 
urbana de Granollers en època moderna”.

La Porxada, símbol identificatiu de la ciutat

El monument més emblemàtic de la ciutat es va 
acabar de construir entre els anys 1586 i 1587 a 
partir d’un projecte que havia encarregat el Consell 
de la Vila al mestre Bartomeu Brufalt. La Porxada, 
concebuda inicialment com a llotja de gra, va costar 
739 lliures barcelonines. L’edifici té unes dimensions 
de 24 metres de llarg per 15,65 d’ample i està format 
per 15 columnes d’ordre toscà que sustenten una 
teulada de quatre vessants. El bombardeig del 31 
de maig de 1938 la va deixar molt malmesa però va 
ser restaurada de nou en acabar la Guerra Civil. El 
1984 cedeix una de les jàsseres de la vessant nord 
i precipita la reconstrucció de la coberta. Coincidint 
amb el 400 aniversari de la seva construcció, el 1986, 
s’inauguren les obres de remodelació.

L’acord del 
Govern de la 

Generalitat situa 
la Porxada en la 

màxima categoria 
de protecció i 

reconeix el valor 
del monument i 

del seu entorn

La Porxada declarada Bé Cultural d’Interès Nacional

©
 P

ER
E 

C
O

R
N

EL
LA

S

Granollers Informa. Butlletí de l'Ajuntament de Granollers, #33, 7/2006, p. 8 / Col·lecció de premsa i butlletins / Arxiu Municipal de Granollers



GRANOLLERS INFORMA | BUTLLETÍ MUNICIPAL DE GRANOLLERS | JULIOL DE 2006

9

4 persones i una entitat rebran 
la Medalla de la Ciutat

Anna M. Palé va formar part del primer Ajuntament 
democràtic l’any 1979, i es convertí en regidora de Salut 
Pública, Consum i Serveis Socials, i més tard, 1a tinent 
d’alcalde. La seva política es va concretar, entre d’altres, 
amb la implantació del servei de toxicomanies, la creació 
del Centre d’Atenció i Seguiment a les Drogodependènci-
es (CAS), del Centre de Salut Mental i del Consorci per a 
la Defensa de la Conca del Besòs.
Antònia Jordana, més coneguda per Tuni, va crear jun-
tament amb d’altres companys, la llibreria La Gralla l’any 
66, la primera llibreria cooperativa de Granollers. També 
ha estat una de les fundadores de l’Associació de Veïns 
Centre i de l’Ateneu de Granollers. 
Josep Garrell, impressor i escriptor. Soci número 2 de la So-
cietat Coral Amics de la Unió, també ha estat membre actiu 
d’altres entitats com l’Esport Club, El Casino Club de Ritme, 
l’Agrupació Sardanista, l’Agrupació Excursionista i l’AGEVO. 
Va participar en l’organització i la fundació de la Penya 
Servós, Convergència Democràtica i Òmnium Cultural.

Ramon Casanovas, fundador i president de la Delegació 
Comarcal de Granollers d’Òmnium Cultural. Exregidor 
d’UDC a l’Ajuntament de Granollers i un dels impulsors 
de Talaia, un grup d’acció reivindicativa i cultural que va 
servir per posar de manifest el rebuig que algunes per-
sones sentien vers el franquisme i la dictadura.
La Congregació de les Germanes Carmelites de la Cari-
tat-Vedruna ha estat present a la Fundació Hospital Asil de 
Granollers, tenint cura de malalts i ancians, i també a l’Escola 
Vedruna del carrer de Guayaquil, educant nens i nenes. 

La Medalla de la Ciutat es concedeix com a reconeixe-
ment i agraïment del municipi per una actuació o conjunt 
d’actuacions que hagin tingut un extraordinari relleu o 
transcendència d’enaltiment de la ciutat o de servei i dedi-
cació al progrés i benestar de la població i la ciutadania. 
També a les que hagin destacat especialment en el treball 
per l’associacionisme ciutadà i les manifestacions cultur-
als, esportives, cíviques, econòmiques i socials.

A finals d’any 
s’atorgarà la 

Medalla de la Ciutat 
en el decurs d’un 

acte institucional i 
ciutadà

A dalt, a la dreta Anna M. Palé i 
Ramon Casanovas a la sala de 

Plens, l’any 1991

Tuni Jordana promocionant la 
lectura, l’any 1982

Josep Garell en un acte l’any 1982

Imatges facilitades per l’Arxiu 
Municipal de Granollers - Arxiu 

d’Imatges
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El passat 30 de maig la Junta de Portaveus de l’Ajuntament de 
Granollers va acordar per unanimitat atorgar la Medalla de la Ciutat 
a les persones i entitat següents: Anna M. Palé, Tuni Jordana, Josep 
Garrell, Ramon Casanovas i com a entitat, la Congregació de les 
Germanes Carmelites de la Caritat Vedruna. L’instructor d’aquests 
expedients serà el regidor de Cultura, Francesc Sala.
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EL SERVEI

L’Oficina d’Acollida a les 
persones nouvingudes 
amplia l’horari

L’Oficina d’Acollida a les persones nouvingudes, 
situada a la plaça de la Porxada, 30, 2n pis, ha atès 
durant el 2005 més de 6.600 peticions, un 146 % 
més que el 2004, raó per la qual ha ampliat l’horari 
d’atenció que ara és de 9 a 15 hores i de 16 a 19 
hores, de dilluns a divendres. Aquest recurs muni-
cipal centralitza en un sol punt la informació sobre 
aspectes relacionats amb la documentació, el tre-
ball, els ajuts socials, l’educació dels fills i filles, les 
possibilitats d’aprenentatge de la llengua catalana, 
l’habitatge i la sanitat, entre d’altres, a totes aque-
lles persones que acaben d’arribar a la ciutat. Les 
peticions més demanades l’any passat per a aquest 
col·lectiu han estat les de tramitació de la targeta 
de residència i les relacionades amb el reagrupa-
ment familiar. Un altre dels objectius que es marca 
aquesta Oficina és adaptar la benvinguda als nous 
ciutadans i ciutadanes de Granollers als diferents 
perfils migratoris i adequar-la a les necessitats i 
condicions específiques de cada persona. L’Oficina 
d’Acollida i la Taula d’Acollida per a la immigració, 
que actualment està integrada per l’Ajuntament de 
Granollers, una vintena d’entitats i representants 
de partits polítics i sindicats, es van crear a partir 
del Pla municipal d’acollida que van aprovar tots els 
grups municipals l’any 2001. 
Entre les tasques de l’Oficina d’Acollida hi ha la de-
tecció de les mancances en el servei a les persones 
immigrades i informar també de les noves necessi-
tats que puguin anar sorgint en aquest col·lectiu.

A mitjan juliol finalitza el 
període de pagament de l’IBIU, 
clavegueram i escombraries
Fins al 17 de juliol es pot pagar en període volunta-
ri l’impost sobre béns immobles de naturalesa ur-
bana i les taxes de clavegueram i d’escombraries 
d’aquest any. Les persones que tinguin domiciliats 
aquests tributs rebran el càrrec aproximadament 
el dia 5 de juliol. 
Aquests pagaments es poden fer a les entitats 
financeres següents portant l’avís corresponent: 
Caixa Catalunya; Caixa de Sabadell; Caixa Laie-
tana; Caixa Terrassa; Caixa de Manlleu; Banco 
Bilbao Vizcaya Argentaria, SA; Caixa Penedès; 
Santander Central Hispano; ServiCaixa de Caixa 
d’estalvis i pensions de Barcelona “la Caixa”.

Es posa en marxa la tercera edició 
del Projecte Francesca Martín
El Projecte Francesca Martín és una iniciativa de l’Oficina del Pla per a la Igualtat i 
l’Àrea de Promoció Econòmica que s’adreça a dones en edat laboral i aturades, amb 
una situació econòmica difícil i que tenen una necessitat comú d’independència 
econòmica.
El curs 2004-2005 es va iniciar el projecte que arriba a la tercera edició avalat per 
l’èxit assolit en les anteriors edicions, en la darrera més de la meitat de les 40 parti-
cipants van trobar feina en empreses del Vallès Oriental.
Aquest programa ofereix també assessorament personalitzat, seguiment i acompan-
yament en tot el procés d’inserció alhora que diverses accions complementàries. 
El mes de juliol es dóna inici a la tercera edició del Projecte Francesca Martín, les 
persones interessades s’han d’adreçar a l’ Oficina Tècnica del Pla per a la Igualtat 
d’Oportunitats de l’Ajuntament de Granollers (c. Portalet, 4,  2a planta) o al Servei 
de Promoció Econòmica de l’Ajuntament de Granollers (c. de les Tres Torres, 18-20).

Horari d’estiu de l’OAC

De l’1 de juliol al 15 de setembre (ambdós 
inclosos) l’horari de l’Oficina d’Atenció al 
Ciutadà (OAC) serà de 8.30 a 15 h. 

Carrer de Sant Josep, 7 bxs
Tel. 010  /  93 842 6610 (si truqueu des de fora de Granollers o des 
d’un telèfon mòbil)
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Participans de la segona edició del Projecte Francesca Martín
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Atenció sanitària i promoció i protecció de la sa-
lut. Aspectes que ens afecten a tots i que esdevenen 
prioritaris. Són molts els agents implicats i tam-
bé, en aquest cas, un dels òrgans participatius de 
l’Ajuntament. Es tracta del Consell de la Salut, un 
organisme informatiu, consultiu i d’assessorament de 
l’Ajuntament, un espai de discussió, reflexió i plante-
jament de propostes sobre temes sanitaris que afecten 
Granollers i un espai, alhora, de relació i coneixement 
mutu de les tasques i les inquietuds de les institucio-
ns, col·lectius i professionals d’aquest àmbit. En for-
men part el Servei Català de la Salut, l’Institut Català 
de la Salut, Creu Roja, l’Hospital General de Grano-
llers, “La Mútua”, l’Acadèmia de Ciències Mèdiques, 
representants del Col·legi de Metges i de col·lectius 
de veterinaris, farmacèutics i infermeres, sindicats, 
la Unió de Consumidors de Catalunya i els doctors 
Jordi Cebrià, Josep Espinasa i Carles Vallbona, a més 
de representants municipals i dels grups polítics de 
l’Ajuntament.
Entre altres propostes, aquest Consell ha plantejat 
accions per millorar la coordinació sanitària a Grano-
llers. Aquest és un dels aspectes que més preocupen 
professionals del sector com el doctor Josep Espinasa: 
“El repte constant és la millora de la coordinació. El 
Consell ha de detectar els problemes i posar-los en 
evidència davant dels responsables municipals. Els 
aspectes de coordinació pendents no són, en la seva 
majoria, responsabilitat del Servei Municipal de Salut, 
però sí que ho és insistir en la seva solució”. Aques-
ta solució contribuirà directament a la millora de 
l’atenció sanitària que rep el ciutadà, com han fet els 
canvis aplicats al transport en ambulància. “Aquest ha 
estat un aspecte tractat a fons al Consell de la Salut de 
Granollers, amb la presència dels màxims responsa-
bles del sector, i crec que ha contribuït a millorar-lo”, 
afegeix el doctor Espinasa.

Llistes d’espera, l’altra assignatura pendent

A més de la coordinació i el transport sanitari, les 
llistes d’espera són una altra de les preocupacions 
principals dels membres d’aquest òrgan. El Consell de 
la Salut ha traslladat els problemes generats en aquest 

El repte sanitari: una millor coordinació 

sentit al Servei Català de la Salut perquè hi apliqui solu-
cions. En el cas de les llistes d’espera, el doctor Espi-
nasa assegura que, a l’Hospital General de Granollers, 
“són preocupants en algunes especialitats” i destaca 
el paper que en la millora d’aquest aspecte pot jugar 
l’Ajuntament, per la presència municipal en el Patro-
nat de la Fundació Hospital Asil. De fet, l’Ajuntament 
segueix de prop aquesta i altres problemàtiques de 
l’àmbit sanitari i propicia la col·laboració institucional 
per resoldre les dificultats actuals. Tot plegat, partint de 
la consideració que les solucions han de ser globals per-
què no es tracta d’un problema localitzat a Granollers ni 
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de serveis de competència municipal. L’Ajuntament és, 
però, part implicada en assistència com a responsable 
del CAS de drogodependències i del Centre de Dia de 
Salut Mental.
Mentrestant, darrerament, el Consell de la Salut ha 
abordat altres temes d’implicació i col·laboració local 
més directa, com ara les activitats de promoció de 
la salut a les escoles i dues jornades d’àmbit català 
programades a Granollers durant els darrers mesos, 
sobre recerca cardiovascular i sobre medicina familiar i 
comunitària.

PARTICIPACIÓ CIUTADANA
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primers anys treballàvem al restaurant, fèiem la paella 
i marxàvem de vacances. Després vam decidir tancar la 
setmana de la Festa Major i així tenim quatre dies per 
preparar-ho. Ho tenim tot per mà: la ceba i el pebrot 
per al sofregit ens els porten tallats, els alls pelats... 
hem de fer la picada però un parell o tres persones de 
Blancs i Blaus ens ajuden a preparar el que calgui.

Quins són els ingredients per a fer arròs per a 3.000 
persones?
Entre d’altres ingredients, fem servir 300 kg d’arròs, 
80 litres d’oli d’oliva, 100 kg de ceba, 100 kg de 
pebrot verd, 230 kg d’escamarlans, 150 kg de cala-
mars, 100 kg de gambes, 100 kg de musclos, 100 kg 
de cloïsses i 100 kg de llimones. Fem uns 600 litres de 
fumet de peix. Els ingredients els cedeixen Caprabo, 
Bon Mercat, Fruits Segarra i Frigorífics Ferrer. 

Quin és el secret perquè l’arròs quedi cuit al punt?
Fa tants anys que ho fem que tenim molta experiència. 
Crec que qualsevol podria fer-ho. Cal tenir en compte 
que els primers plats sempre surt l’arròs una mica cru 
i els darrers una mica passat perquè s’acaba de fer sol. 
L’arròs el fem igual que al restaurant, excepte que no 
el posem al forn. Perquè quedi bé, el foc, amb llenya 
prima, ha d’estar ben fort al principi, quan es tira 
l’aigua. I en el moment que comença a bullir, s’ha de 
baixar.

Joan Rovira
ENTREVISTA A

Tot i considerar-se planxista i no cuiner, 
Joan Rovira (Granollers, 1937) s’ocupa 
des de fa més de 20 anys de fer l’arròs el 
divendres de Festa Major al parc Torras Villà 
juntament amb el seu fill, altres cuiners i 
voluntaris de Blancs i Blaus. Abans havia 
fet l’arròs de la Fira de l’Ascensió. Va entrar 
en el món de la gastronomia i la restauració 
després d’estudiar comerç i conèixer el ram 
de l’alimentació treballant a Can Saperas 
i com a encarregat de “vista i compra” al 
servei militar, a Reus. Després de vendre 
en mercats, bars i restaurants d’arreu de 
Catalunya, va obrir, fa uns 45 anys, un bar 
que avui és el restaurant El Cisne. 
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Vostè havia cuinat fa anys per a les festes de 
l’Ascensió.
Vam començar a fer les primeres paelles aproximadament 
l’any 1965 amb Llorenç Farin, que era el president del 
Gremi d’Hosteleria. Ell tenia molta experiència, em va 
engrescar a participar-hi, em va agradar i vaig fer-ne amb 
ell. Cuinàvem per a unes 500 persones. Llavors les fèiem 
al parc que hi havia on és la Mútua, a la plaça de Barangé, 
el mateix divendres de l’Ascensió. A finals dels anys 70 
també vam fer un concurs al que millor endrapa, amb 
mongetes i botifarra, i a la més llarga xerricada, amb un 
porró de 5 litres que tenies feina a sostenir.

Des de quan dirigeix les paelles multitudinàries del 
divendres de Festa Major? 
Farin va plegar de fer les paelles de l’Ascensió i el tema es 
va refredar. Però un any el meu fill Joan Carles, que va es-
tudiar hostaleria a Girona, va portar una vintena de com-
panys cuiners i ens van ajudar a fer l’arròs de l’Ascensió. 
Anys més tard, els Blancs i Blaus em van venir a buscar 
per a fer l’arrossada i des de llavors la fem cada any.

Quina és la dificultat més gran de cuinar per a tanta 
gent?
Cada any ens ha estat més fàcil. Al començament 
cuinàvem per a 500 persones, després per a 1.200 i ara 
per a 3.000. Ho fem amb tres paelles. Jo volia plegar fa 
uns anys perquè ens donava molta feina la preparació. Els 

“La cuina 
actual pot ser 
moderna però 

no s’han de 
perdre els plats 

tradicionals”
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Quan de temps dediquen a preparar-ho tot abans de 
la festa?
Fem diverses reunions abans per fer la llista de 
material i equipament necessari (aigua, corrent per 
a les neveres, etc). El mateix divendres a les vuit del 
matí ja som al parc Torras Villà i comencem a fer el 
sofregit i els cuiners de dos Erres preparen el fumet 
de peix per a les tres paelles. Primer fem la gran, 
per a unes 1.200 persones, quan ja està a mig fer 
comencem la segona i acabem amb la petita i més 
antiga, per a unes 500 persones. Adaptem la quanti-
tat d’arròs als tiquets que es venen, normalment uns 
1.800. Aquest any crec que potser en faltarà perquè 
l’arrossada serà l’1 de setembre i molta gent ja haurà 
tornat de vacances.

El seu fill Joan Carles és un dels seus ajudants. Con-
tinuarà si vostè plega? 
M’ajuda des de sempre, des que era petit. I al seu fill, 
que té 13 anys, també li agrada i ens ajuda. Ja volia 
plegar fa uns 4 o 5 anys. Tinc 69 anys i encara treba-
llo a la cuina del meu restaurant. Volia plegar perquè 
era molt pesat fer els preparatius però els Blancs i 
Blaus em van demanar que no plegués i a més dels 
voluntaris, lloguen també tres cuiners que ens faci-
liten la feina. Un any em van regalar un quadre de 
Gendra de la Porxada amb una placa que diu “Ningú 
ha repartit tan arròs com tu. Moltes gràcies, Joan”. Fa 

“Els Blancs i Blaus em van convèncer perquè 
continués fent l’arrossada de la Festa Major”

tants anys que ho faig! Però quasi no me n’assabento. 
Tenim tanta feina! La dotzena de persones que fem 
l’arròs anem a menjar fora, cap a les sis de la tarda, ja 
que quedem embafats de cuinar arròs.

La dieta mediterrània està en expansió?
Crec que sí. Conec restaurants de tot Espanya i cada 
lloc té les seves coses. Si vaig a un restaurant que el 
porta una família penso “segurament menjaràs bé”. 
M’agrada més el menjar més normal i popular que les 
exquisiteses dels grans restaurants. Havia après molt 
bé a casa quan la mare i l’àvia feien conill amb pebrot 
i tomàquet... S’està tornant bastant als plats d’abans, 
els tradicionals. S’ha d’innovar però sense perdre la 
cuina de sempre, com uns bons canelons, l’arròs i unes 
bones verdures fetes al moment.

Quines diferències hi veu entre abans i després de la 
creació de les Colles de Blancs i Blaus?
Primer fèiem una paella i ara en fem tres. Cada any 
hi ha hagut més gent. Abans la festa més gran era 
l’Ascensió. I ara actualment, per a la joventut sobre-
tot, és la Festa Major. Abans no hi havia la joventut. 
Veig molt bé la participació de Blancs i Blaus i aquesta 
rivalitat tan sana que tenen entre ells. Ha portat més 
gent i més actes. La Festa Major no la seguim massa 
perquè després de l’arròs quedem rebentats i marxem 
de vacances.
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Un dels moments culminants de 
l’arrossada de divendres de Festa 
Major

La família Rovira a la cuina
del restaurant
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Els grups municipals opinen

Es deia de la Llei orgànica 
d’educació (LOE) que la nova 
llei havia de ser una reforma 
definitiva del sistema educatiu. 
I que seria com una refosa de la 
LOGSE, llei aprovada el 1990 per 
un govern socialista i de la llei 
de qualitat del govern popular, 
aprovada el 2002, de manera 
que tots contents i endavant. 
Es va presentar la LOE el 2005 i 
es va convidar a tots els sectors 
implicats a trobar consens. Difícil 
és contentar a tots i d’una forma 
definitiva, encara més, per tant, 
els llargs mesos de debat al Con-
grés i al Senat eren inevitables. 
L’aprovació inicial va tenir el su-
port de totes les forces polítiques 
catalanes, però la polèmica estava 
servida al voltant de tres punts: 
la seva concertació de l’escola 

privada, el sistema d’admissió 
d’alumnes i el paper de la religió 
catòlica que finalment es va de-
cidir que fos d’oferta obligatòria 
per als centres, però voluntària 
per als alumnes. 
Aquest darrer punt ha estat un 
dels més punyents per a molta 
gent, ja que el Pacte del Tinell, 
subscrit per un govern heteroge-
ni i de majoria suficient, establia 
que la religió ha de quedar en l’ 
àmbit de la família i que l’escola 
ha de ser laica. Finalment 
l’ensenyament confessional 
no serà obligatori ni avaluable, 
però es mantindrà dins l’horari 
lectiu i serà d’oferta obligada als 
centres i, com dèiem, voluntària 
per als alumnes. 
El més remarcable de la LOE, a 
diferència de les seves predeces-

sores, un cop aprovada, és que 
entrarà en vigor previsiblement 
el curs vinent amb una aportació 
extraordinària de les admi-
nistracions de 7.000 milions 
d’euros. Si això es compleix serà 
l’element clau ja que precisa-
ment el finançament real va 
ser el principal mal de les lleis 
anteriors. 
Els partits que hauran donat su-
port a la que podríem anomenar 
Llei de lleis, tenen tota la raó 
en assenyalar, que és la primera 
vegada en 25 anys que una llei 
educativa es marca l’objectiu 
d’equiparar-se en deu anys a Eu-
ropa, quant a despesa social en 
aquest àmbit. Això no es garantia 
d’èxit però és imprescindible per 
començar a assolir i superar les 
dues experiències traumàtiques 

Dia Internacional 
de l’Alliberament i 
Orgull Gai i Lesbià

ICV-EUA

El 28 de juny es celebrà arreu de Catalunya i del món 
el Dia Internacional de l’Alliberament i Orgull Gai 
i Lesbià. Aquest dia ha representat i representa un 
dia important per al col·lectiu homosexual, el qual 
ha lluitat i defensat la igualtat i el respecte des de la 
restauració democràtica.
Durant els últims temps hi ha hagut canvis impor-
tants en la legislació catalana i estatal per tal que els 
homosexuals i les homosexuals puguin contraure 
matrimoni així com adoptar nens i nenes , la qual 
cosa ha significat el reconeixement legal d’una realitat 
existent.
La diversitat sexual, és doncs, una realitat evident que 
queda reflectida en la diversitat de les famílies que 
existeixen en la nostra societat.
Aconseguida aquesta igualtat legal, però, resta molt 
camí per recórrer. Així, és evident que el col·lectiu 
gai, lesbià, bisexual i transsexual (GLBT) encara no 
ha aconseguit la igualtat social. Mostra d’això, tenim 
diversos indicadors com són l’homofòbia, la dis-
criminació laboral, la invisibilització del col·lectiu i 
especialment la de les lesbianes, doblement margina-
des com a dones i homosexuals, o el bulling a les aules, 
entre d’altres.
D’aquesta forma, queda palès que tot i que s’ha fet 
molt per tal d’aconseguir la igualtat legal encara resta 
aconseguir la igualtat social com una assignatura 
pendent de respecte a l’hora de construir i reconèixer 
una societat diversa i tolerant, on tots els ciutadans 
i ciutadanes puguin sentir-se plenament còmodes i 
lliures.
El grup municipal d’ICV- EU ens sumen a la lluita 
per la igualtat i sobre aquest col.lectiu. Granollers, 
com a ciutat tolerant i oberta, ha de ser la primera del 
Vallès Oriental, igual que ho fan la majoria de capitals 
catalanes en esdevenir pionera a l’hora de promoure 
aquest respecte i tolerància per un col·lectiu  present 
també a la nostra ciutat i a les nostres comarques.

Jaume Vernet Mejan
Portaveu del Grup Municipal ICV-EU

Nova llei pel sistema educatiu

Felicito a los señores estrategas 
del PSOE y de CIU. A los del PSC, 
no me atrevo hasta que no vea 
como resuelven el problema que 
les viene encima con la “opera-
ción váyase señor Maragall” que 
ha puesto en marcha el Sr. Mas, 
con el apoyo del Sr. Rodríguez 
Z. Al más puro estilo President 
Pujol cuando le pidió al Sr. Aznar 
la cabeza del Sr. Vidal Quadras.
Han conseguido lo que querían: 
dejar “fuera de juego al PP”, y 
aprobar su Estatut. Lo de menos 
son los números y los porcen-
tajes. 
En mi opinión, mejor que este 
74 % en Catalunya y 54 % en 
España, hubiese sido un 85 % en 
Catalunya y un 95 % en España. 
Pero para gustos, colores.
Este proceso no ha sido bueno 
para nadie, ni para Catalunya, ni 

para España, ni para la conviven-
cia ciudadana y la paz social. Ha 
sido un “teatro” a “cuatro ban-
das” que han protagonizado PSC, 
ERC, IC-V y CIU, y al que se ha 
sumado al final el propio PSOE. 
Haciendo gala del doble, triple, 
y hasta cuádruple discurso, para 
no perder el poder en Madrid, y 
estirarlo hasta límites insoporta-
bles en Catalunya.
Este Estatut además de ser el 
producto de una “farsa” de la 
clase política, es un Estatut que 
nace del rechazo a una España 
en la que “dicen” no sentirse 
cómodos. Que solo piensa en Ca-
talunya como país, y se olvida de 
los Ayuntamientos. Y que se mete 
en aspectos de la vida privada 
de los ciudadanos, demostrando 
que no confía en la gente, ni en 
su libertad, ni en su criterio para 

escoger el camino que más nos 
interese en cada momento.
Pero, dejemos el pasado. El 
Estatut ya está aprobado, y ahora 
toca interpretarlo y aplicarlo, 
que “faena” nos costará. Una 
servidora se ha cansado de 
repetir hasta la saciedad que la 
financiación e inversiones que 
para Catalunya se prevén, en la 
mejor de las interpretaciones, se 
podrían haber conseguido con 
el Estatut anterior, y desarrollan-
do la LOFCA. Eso si que eran 
recursos e inversiones concretas. 
El futuro es incierto.
Lo que también es una promesa 
contenida en el nuevo Estatut 
es el desarrollo de la segunda 
descentralización a favor de los 
ayuntamientos. La transferencia 
de recursos y financiación para 
que se puedan hacer las cosas 

¿Más de dos años para esto?

Granollers Informa. Butlletí de l'Ajuntament de Granollers, #33, 7/2006, p. 14 / Col·lecció de premsa i butlletins / Arxiu Municipal de Granollers



GRANOLLERS INFORMA | BUTLLETÍ MUNICIPAL DE GRANOLLERS | JULIOL DE 2006

15

Millorem la ciutat, 
ara amb la llei de barris

Les ciutats són éssers vius que, com les persones, van creixent a mesura que 
es relacionen i interactuen amb tots els agents que la formem. A vegades, 
quan aquestes relacions no han estat prou afortunades o bé els elements 
que han entrat en joc per fer-la créixer no han estat prou enriquidors, 
ens trobem amb parts d’aquesta ciutat desmillorades. Totes les ciutats de 
Catalunya, Granollers també, tenen barris que no han pogut seguir el ritme 
del conjunt, no han evolucionat d’una forma prou adequada per satisfer 
les expectatives dels seus ciutadans. La mirada dels polítics que gestionen 
la ciutat ha de permetre millorar aquestes situacions, possibilitant el canvi 
d’una realitat que es fa palesa i esdevé una problemàtica que cal afrontar 
amb decisió.
Avui tenim damunt la taula una eina que ens ha d’ajudar, ben segur, a 
capgirar aquesta realitat: la Llei de millora de barris, àrees urbanes i viles que requereixen 
una atenció especial. Una llei fruit del programa d’actuació de l’anterior govern 
tripartit de la Generalitat, amb la presència d’Esquerra.
Aquesta és una llei que té per objectiu dotar els ajuntaments de recursos i 
eines per millorar els barris d’una forma integral, referint-nos a un munt 
d’aspectes que formen tots part de la vida de cada persona, que tenen a 
veure amb la qualitat de vida de la ciutadania:
• La millora dels equipaments (parcs, serveis esportius, espais per a la gent 
gran, ...)
• La qualitat de l’urbanisme (voreres, clavegueram, sanejament, mobiliari 
urbà)
• La millora dels aspectes socials i econòmics (l’associacionisme, la integra-
ció de les persones nouvingudes, el comerç de proximitat)
• El desenvolupament social comunitari a partir del treball amb la cultura 
(l’aprenentatge del català o de les festes populars com a eines bàsiques per a 
la integració, la cultura de pau com a eina de mediació) 
En la tercera convocatòria de subvencions que la Generalitat posa a la dis-
posició dels ajuntaments, Granollers ha obtingut el vistiplau per al projecte 
de millora del barri de Congost, després que l’any passat l’obtingués la Ba-
rriada Nova de Canovelles, el barri veí que presenta una continuïtat amb el 
nostre. I estem satisfets, perquè això suposa que es rebran, fins a l’any 2010, 
3,4 milions d’euros de la Generalitat, que se sumaran a la mateixa quantitat 
que l’Ajuntament ha d’invertir per tal de fer possibles tots els projectes de 
millora previstos en el nostre Pla. Aquesta inversió s’afegirà a la que Cano-
velles ja està realitzant, mostrant així que el treball comú entre municipis 
veïns és una via que caldrà potenciar en els propers anys, per exemple amb 
la realització del proper Pla estratègic, a tota la conurbació.
Estem segurs que, ben aplicat, aquest projecte transversal de millora del 
barri del Congost ens ha de permetre assolir molts dels objectius d’equilibri 
territorial entre els barris de Granollers que des d’ERC tenim clars:
• La ciutat són les seves persones, totes les que hi viuen, i ara tenim un 
repte molt important amb les nouvingudes. Volem integrar-les sobretot a 
través del respecte i la cohesió que els ha de donar el coneixement de la 
realitat nova que viuen.
• Els bons serveis i els equipaments són imprescindibles per sentir-se 
còmode al barri. Tots hem de poder fer vida al nostre barri, anant al metge, 
portant els fills a l’escola, comprant en botigues properes.
• La vida associativa, la cultura, les manifestacions festives col·lectives, s’han 
de produir amb normalitat a cada racó de Granollers. Han de permetre als 
qui hi viuen de comunicar-se, fer amistats, conèixer-se i créixer al propi 
barri.
Com veieu, tenim fortes expectatives posades en aquest projecte, i desitgem 
saber treballar de forma cooperativa amb tots plegats per anar-les assolint.

Isabel Alcalde i Sastre, Jaume Profitós i Martí, Francesc Sala i Pascual
Grup municipal d’ERC

ERC

Els grups municipals opinen

Granollers, més nostre

La Llei de millora de barris, àrees urbanes i viles, que el Go-
vern de la Generalitat de Catalunya va remetre al Parlament a 
començament de la legislatura, s’ha demostrat, conjuntament 
amb les polítiques en matèria de salut i educació, una de les 
peces essencials de la política social del Govern catalanista i 
d’esquerres.
La millora dels entorns urbanístics, i de les problemàtiques 
socials, velles algunes, emergents d’altres, són per a nosaltres 
una prioritat absoluta, per tal de superar moltes de les fragili-
tats presents avui a molts barris. Treball conjunt dels ajunta-
ments i del Govern de Catalunya. Són projectes integrals, que 
van a l’arrel dels problemes, els socials, els urbanístics, els 
econòmics, els de les seguretats, i que, no ho oblidem, tenen 
una dimensió humana, perquè en els barris de les nostres 
ciutats i viles, hi viuen homes i dones. 
No podem tancar els ulls a la realitat. Són dones i homes a 
vegades amb creences diferents a les quals estàvem acostuma-
ts, amb el color de pell no ben bé igual, però que formen ja 
part de la riquesa dels nostres pobles i ciutats, cada cop més 
diversos.
Al cap i a la fi, les polítiques les fem perquè totes les perso-
nes, TOTES, que viuen al nostre país, puguin gaudir de les 
seves ciutats, puguin tenir igualtat d’oportunitats, cada dia 
puguin ser, també, una mica més felices, més dignes, estimin 
també, per què no, més Catalunya. D’això depèn, també, ara 
que hem aprovat el nou Estatut, el futur del nostre país.
El Govern de la Generalitat ha aprovat en la seva tercera con-
vocatòria, laincorporació d’un projecte en el barri Congost 
de Granollers, que ens ha de permetre lainversió de 7 milions 
d’euros dels quals la meitat els subvencionarà el Govern de 
Catalunya. Un dels primers projectes ha estat la plaça de la 
Pau.
Però amb la finalitat, que la ciutat sigui més nostre cada dia, 
l’Ajuntament de Granollers realitza obres a tots els barris de 
la ciutat, com per exemple laurbanització de l’entrada a Can 
Mònic, la construcció del centre cívic de Granollers Nord i 
de la nova escola de Lledoner, nou pont de vianants al carrer 
de l’Hospital, la plaça de l’Enginyer, la remodelació del parc 
de Ponent, la nova urbanització del carrer de Prat de la Riba, 
la remodelació del parc de Congost, la nova biblioteca a Roca 
Umbert, la nova escola de Ferrer i Guàrdia, la renovació de 
voreres al carrer de Colom, la remodelació de la carretera del 
Masnou a Palou o el camí Ral, la urbanització del sector K i 
nova zona verda a Can Gili.

Jordi Terrades i Santacreu
Portaveu del Grup Municipal del PSC

PSCCiU

originàries, la LOGSA socialista i 
la LOCE dels populars. 
Sens dubte amb la LOE tindrem 
finalment una bona llei educativa 
pactada per tots els grups polítics 
menys el PP.
La LOE, doncs, serà una llei 
millorada per l’esforç de nego-
ciació i defensa de conviccions 
d’uns i d’altres, que ha valgut 
la pena perquè s’ha introduït 
flexibilitat que, junt amb més 
inversió, donarà més eficàcia i 
més capacitat de resposta a les 
necessitats canviants de la societat 
actual i contribuirà a fer efectius 
els principis d’equitat i de la 
igualtat d’oportunitats per a tots 
els ciutadans. 

Carme Esplugas 
Grup municipal de Convergència i Unió

PP

que los ciudadanos nos deman-
dan cada día: más seguridad, 
mejores infraestructuras viarias 
y equipamientos municipales, 
educativos, deportivos, sanitarios 
y culturales. En concreto el dinero 
que el Señor Mayoral aún no 
sabe de donde sacar para acabar 
el proyecto de Roca Umbert, por 
ejemplo.
 Les aseguro a los ahora acérri-
mos defensores de la “memo-
ria histórica”, que estaremos 
vigilantes para que cumplan sus 
promesas, para que no se vuelvan 
amnésicos cuando les interese. 
Que los que no olvidan son los 
votantes.

Angeles Olano
Portavoz del Grupo Municipal 
Popular del Ayuntamiento de 
Granollers (PPC)
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